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TOTS ELS COLORS 
DEL GROC

D e s p ré s  de les relaxants exuberàncies dels verds estiuencs cada any amb l’arribada de 
les primeres fresques, s ’ens ofereix l’espectacle d ’una meravellosa metamorfosi. S’inicia tí
midament, a manera de preludi, amb el groguenc de bedolls, aurons i pollancres, més tard 
els ocres de les blades i finalment s’hi afegeixen in crescendo els colors rovellats i verme
lls de telis i cirerers. Les pinzellades es succeeixen arreu de manera continuada, I així la 
perspectiva de cada turó, de cada obaga, sens mostra diferent d ’un dia per l’altre, com si 
un invisible i omnipresent pintor màgic anés retocant amb frenesia la seva obra mai acaba
da.

El canviant espectacle quasi no es pot seguir i de la vibrant i policroma simfonia tot 
just en podrem retenir una imatge d ’ací o d ’allà, un xic com passa amb la nostra pobre 
vida, tant plena de moments possibles; de comunicació, de creació, de tendresa..., inútil
ment desaprofitats.

És per això que en aquests dies de tardor voldríem, — si ens ho permeteu benèvols 
lectors-—, deixar-nos envair per una suau melangia i, tot reflexionant sobre els moments 
perduts, deambular — perdrens—  pels racons i fondalades de la Vall i assaborir el breu i 
canviant encanteri de tots els co lo rs  d e l g roc.

la p o rta d a
Quasevol raconada 
de la Vall al co
mençament de la 
tardor, quan els 
grocs, preludien el 
festival de colors.
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notícies de la vall

CAMPRODON 
MILLOR POBLE DE MUNTANYA ’91

Camprodon ha obtingut, per 
votació popular dels oients i lec
tors de Ràdio 4 i EL PERIODICO 
DE CATALUNYA, el premi «I tu 
on passes l’estiu?», amb una 
aclaparadora diferència respecte 
d’altres poblacions que el seguien 
en la classificació. Amb aquest 
motiu el diumenge 27 es faran un 
seguit d ’actes amb la participació 
del Director General de Turisme i 
els directors de Ràdio 4 i EL PE
RIODICO. Tres bandes aleman
yes han d ’alegrar la diada que en 
el nostre proper número comenta
rem amplament.

V.S.

ACTIVITATS DE L’AEMS
Com l’any passat, a primers 

d'agost, membres de l’AEMS, jun
tament amb efectius del Cos d’A
gents Rurals de la Generalitat, 
van procedir a la recol·lecció de 
truites provlnents del buidat dels 
canals paral·lels al riu Ter, entre 
les localitats de Camprodon i Sant 
Pau de Seguries, i la seva poste
rior aclimatació al «Refugi de 
Pesca» de Camprodon.

Es varen recollir, aproximada
ment, unes 300 truites del canal 
de la Colònia Estabanell, amb una 
mesura mitjana de 23 cm. Pel que 
fa al canal de Sant Pau, —que el 
varen netejar de nit—, es van 
recol·lectar unes 250 truites, amb 
la considerable mesura mitjana de 
28 cm.

A la neteja d’aquest últim 
canal, els va acompanyar el Dr. 
Carles Pla, ictiòleg i genètic, de 
l'Institut d’Ecologia Aquàtica de 
l'Estudi General de Girona.

Podem qualificar l'esdeveni
ment com a molt positiu, ja que

només se’ls varen morir quatre 
truites, i del seguiment realitzat 
l’endemà, només varen trobar-ne 
una de morta. Malauradament, i 
per manca d'efectius humans, no 
es van poder recollir totes les trui
tes que contenien els canals, però 
varen salvar-ne moltes.

V.S.

ELS AMICS DE ST. ANTONI 
AL REMEI

El dissabte 5 d’octubre els 
Amics de Sant Antoni i el Sr. Rec
tor es van aplegar al Remei per 
col·locar la pedra de l'altar, dona
da i provinent d'una església d'O- 
gassa. Era això el preludi d'un nou 
esclat d'activitat restauradora dels 
Amics del Sant?

Villa. EXPOSICIÓ
MONOGRÀFICA DEL BOBTAIL

El diumenge 20 d'octubre, es 
celebrà la Villa. Exposició Mono
gràfica del Bobtail (antic gos pas
tor d'ovelles anglès) la prova pun- 
tuable pel campionat d’Espanya 
de bellesa es celebrà al passeig 
Maristany i malgrat que aquest 
cap de setmana no va pujar gaire 
gent el dia clar i de fresca tramun
tana va semblar força escaient.

NOTA: LA CONSOLIDACIÓ DE LES COL·LABORACIONS ALS DI
FERENTS POBLES DE LA VALL ENS ACONSELLA MANTENIR 
LES 28 PÀG. DE LA REVISTA I PER AIXÒ EL PREU DE 300 
PTES., REPERCUSSIÓ DE L’AUGMENT DELS COSTOS. ESPE
REM LA COMPRENSIÓ DEL LECTOR.



notícies de la vall

FESTA M AJO R DE ROCABRUNA

Aquest any la festa major 
de Rocabruna ha tingut un es
pecial ressò pels diferents actes 
que hi han coincidit.

Malgrat que el dia — el 
temps— no es presentava gaire 
amable el passat dissabte dia 5 
d’octubre els veïns es disposa
ven a viure una jornada d’esde
veniments. S’inaugurava el nou 
Local Social, bastit a l’edifici de 
les antigues escoles i també la 
dotació de telèfon als veïns que 
ho havien demanat. Assistiren i

presidiren els actes, en Pere 
M acias vicepresident de la Di
putació (que també és alcalde 
d’Olot), PEudald Casadessús, 
president del Consell Comarcal 
en Pere Ignasi Isern, actual 
jutge de pau que hi era en la 
condició d’últim mestre de Roca
bruna, en Dom ingo Ortiz, pri
mer tinent d’alcalde de Campro
don com alcalde en funcions. El 
rector de Camprodon va excu
sar l’assistència perquè tenia un 
altre compromís al Remei, però

el mossèn de Llanars — que és 
el qui fa la missa habitualment— 
no hi va faltar.

A la tarda sardanes, que la 
pluja va fer arredossar dins el 
nou local. També es va inaugu
rar la il·luminació de l’església, 
cosa que s’ha fet amb l’ajuda 
dels feligresos. La vista llunyana 
de l’església il·luminada, en l’en
torn feréstec i fosc de Rocabru
na resulta quasi màgic.

V.S.

POLÈMICA A SANT PAU
Sembla que a Sant Pau de 

Seguries no s'acaben de solucionar 
els problemes del poble amb un te
rreny propietat de la Parròquia ja 
que el Sr. Rector ha decidit rectifi
car la seva paraula donada de que 
les roulottes del càmping veí, 
només ocuparien el terreny d ’es
barjo del poble fins Nadal. Pel que 
sembla «donde dije digo digo 
diego» i la gent amb certa raó 
sembla desconfiar i no s’acaba de 
creure que l’ampliació del càmping 
és únicament temporal i provisional 
tal com es diu des de la Parròquia. 
Caldrà tenir en compte que en la 
passada festa Major una bona part 
dels feligresos mostraren la seva 
conformitat amb la pancarta en 
contra de l’ampliació del càmping 
que aparegué a la plaça.

INADEQUAT ABOCADOR A  BEGET
El pintoresc poble de Beget 

té l’abocador municipal a pocs 
metres de l’aparcament que hi 
ha a l’entrada del poble i no 
massa allunyat de la famosa es
glésia romànica. Per si això fos 
poc, per agafar el G.R. 11, camí 
internacional que figura en els 
més coneguts mapes de mun
tanya, és necessari grimpar pel 
damunt de la runa, doncs l’abo
cador tapa la seva arrencada.

Més d’un excursionista de 
la Vall ha comentat aquest fet.

Des del PONT NOU ens en 
fem ressò, tot esperant que la 
sensibilitat dels organismes 
competents posi en marxa l’es
tudi per cercar un altre indret,

que, amb la gran quantitat de 
racons i clotarades de que dis
posa l’alta garrotxa, no sembla 
hagi de ser massa dificultós.

E.A.

I W T r C l r T i
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AMBICIÓS PLA D’OBRES I SERVEIS
PROP DE 325.000.000 MILIONS PER A  INFRAESTRUCTURES

L’AJUNTAMENT DE CAMPRODON APROVA LA PROPOSTA 
DEL PLA D’OBRES I SERVEIS PEL 1992

El ple de l’Ajuntament de Camprodon aprovà la 
proposta d ’obres a realitzar dins el Pla d ’Obres I Ser
veis pel proper quatrlenl el pressupost total és de 
324.048.137 ptes., i es demana una subvenció de 72 
milions encara que dlficilment s’obtlndrà més de 50 
milions, màxim assignat.
URBANITZACIÓ DEL SECTOR DEL MONESTIR 

Es preveu urbanitzar els carrers del voltant del Mo
nestir fins enllaçar amb el carrer Vila Riera.
DOTACIÓ DE SERVEIS A LA COLÒNIA 

Es proposa l’acondicionament de tots els vials pú
blics de la Colònia Incloent, aigua, sanejament i enllu
menat públic.
A BEGET

S’urbanitzarà dotant d ’aigua, clavagueram, enllume
nat públic i enllosat amb pedra el carrer de França i 
plaça veïna.
A ROCABRUNA 

S’acondlclonarà el camí que condueix al local so
cial recentment Inaugurat per la festa major. 
URBANITZACIÓ DE FONT RUBÍ 

Malgrat hl ha parcialment aigua, clavagueres i en
llumenat, es proposa refer tota la urbanització amb un 
pressupost de 240 milions. Les obres es realitzaran 
en 4 anys i es preveu una aportació del pla de 50 mi
lions.

La proposta d ’obra a incluir en el Pla d ’Obres i 
Serveis del 92 ens sembla d ’una considerable ambi
ció i dirigida fonamentalment cap als nuclis urbans 
perifèrics. La dignificació de la Colònia és d ’una ur
gència extrema, dignificació que entenem que no s ’a
conseguirà fins que no tingui un mínim de vida pròpia i 
deixi de mirar a la carretera.

La urbanització de Font Rubí planteja més pro
blemes i malgrat s ’argumenti que els veïns ja van 
pagar el seu dia l’actual urbanització i que en les 
obres de complement quedarà tot inutilitzat — i fins i 
tot les voreres— , el cas és que el pressupost munici
pal no s ’hauria de gravar amb unes despeses de prop 
de 20 milions per unes obres que es van fer insufi
cients i malament quan corresponia. Que ja ens cos
tarà prou el manteniment d ’un nucli llunyà i dispers 
amb molta infraestructura per vivenda I minvada ge
neració de recursos (apart de l’insuficient IBI). Així, 
descartant el sistema de Compensació, per inviable, i 
les Contribucions Especials, per injustes i inassumi- 
bles pels camprodonins residents, pensem que 
només l’establiment del sistema de Cooperació pot 
permetre abordar correcta i eficaçment la urbanització 
de Font Rubí.

V.S.

FONT RUBÍ: S’HAN DE FER CÀRREC ELS CAMPRODONINS DE LES DEFICIÈNCIES D’UNA URBANITZA
CIÓ PRIVADA?, O, CORRESPON AL PROMOTOR I SUBSIDIÀRIAMENT ALS PARCEL·LISTES?
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FESTA MAJOR DE LLANARS
Els dies 21, 22 i 23 de se

tembre es va celebrar la Festa 
Major en Honor dels Patrons del 
poble, Sant Cosme i Sant Damià. 
Com cada any la Comissió de 
festes organitza tot un seguit 
d ’actes: religiosos, sardanes,
balls, esportius, l’arrossada, etc., 
que ens fan gaudir d ’uns agrada
bles dies. Cal dir que el temps 
ens acompanyà i tots els actes 
programats es celebraren amb 
tota normalitat i sol.

Les orquestres Amoga, el 
dissabte i la Flama de Farnes, el 
diumenge, així com el Conjunt 
Band-7 el dilluns en el Camp del 
Tir, foren els encarregats d ’ani
mar els actes més populars com 
les sardanes i els balls.

Entre els actes religiosos 
destacaria les dues misses acom
panyades d ’orquestra i la proces
só del dissabte pels carrers del 
poble, seguit d ’una audició de 
sardanes.

El dissabte a la tarda els 
equips de futbol-sala de Llanars i 
Sant Roc disputaren un emocio
nant partit amb victòria dels cam- 
prodonins per la mínima. La pubi
lla de l'any passat va fer la treta 
d’honor i el Sr. Alcalde lliurà la

copa a l’equip guanyador. Segui
dament es va fer una audició de 
sardanes a la plaça de l’Om, on 
cal comprovar el magnífic canvi 
que ha experimentat aquesta 
plaça durant l’últim any. A la nit el 
ball d ’inauguració de la festa fou 
un èxit. Feia anys que no s ’enre
gistrava una assistència de públic 
tan massiva a la sala, recordava 
els millors temps de la sala de 
festes.

El diumenge les sardanes de 
la tarda es feren normalment, tot i 
recordant que l'any passat, per la 
pluja varen sortir al BETES I 
FILMS. A la nit i durant la mitja 
part del ball es va procedir a l’e
lecció de la Pubilla, mitjançant 
una votació popular entre les per
sones assistents al ball. L’escolli
da va resultar ser LA MARIA 
PAIRÓ I NOGUÉ i II correspon re
presentar al poble de Llanars a 
l’elecció de la Pubilla de la Vall.

A la matinada del dilluns hi 
hagué un passa-carrers per part 
dels més troneres del poble, al so 
dels tambors i petards.

El dilluns la festa es trasllada 
al bonic indret del camp de Tir, 
on es fa l’arrossada per unes 350 
persones aproximadament. Al

matí mentres la gent va pujant i 
agafen lloc per dinar, la paella es 
va preparant a càrrec dels cuiners 
Josep i Joan, que com cada any 
fan un arròs per llepar-s’hi els 
dits, als quals des d ’aquí els feli
citem.

També hi ha exposats un pa
rell de cabrits que són sortejats al 
ball. Després d ’unes sardanes i a 
toc de cornetí es pot anar a fer 
cua per recollir l’arròs, que prime
rament serà beneït per Mn. Lluís, 
i bon PROFIT A TOTHOM.

Després la comissió obse
quia als assistents a cafè, anís i 
conyac a dojo.

A la tarde es fan tota mena 
de jocs i concursos, fins i tot es 
monta algun xou espontani, des
prés de sardanes i el ball de la 
maniera al so de timbals es va 
fent gresca fins al ball, a on s’ini
cia el ball de tarda que serveix 
per despedir la festa.

Aquest any la festa ha estat 
un èxit i la Comissió la valora 
molt positivament, ja es troben 
treballant per preparar la del pro
per any.

Jaume Rigat i Moret

DOS INSTANTÀNIES DE L'ARROSSADA PER A UNES 350 PERSONES QUE ES VA FER AL INDRET DEL CAMP 
DE TIR.

7
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13 D’OCTUBRE ’91

Quan les mans dels bàrbars 
nacionalistes— espanyols, encara 
estaven calentes del dia abans, 
de tant estomacar amb ferros i 
cadenes i de cremar banderes 
catalanes —diuen—  per celebrar 
«el dia de la rassa», —de la ma- 
larrassa, diria jo— . Tot això sota 
la coherent impassibilitat d ’un Go
vernador Civil, Ferran Cardenal, 
que traspua espanyolisme clàssic 
per tots els pels de la seva barba; 
el diumenge dia 13, a l’altre ex
trem de ia petita geografia catala

na — a la Vall— , ens disposàvem 
a fer dues celebracions campero
les— bucòliques:
La tria de Mulats a Espinavell 

La trobada al Remei 
La primera com que ja ha es

devingut una fita en els hàbits 
trashumans de la gent de la 
plana, va ésser com sempre un 
èxit de públic, un kilòmetre amunt i 
avall del encreuament d ’Espina- 
vell amb la carretera de França 
estava atapeïda de cotxes apar
cats, i així el Xlllè. Gran Concurs

de Bestiar de Rossam va complir 
totes les expectatives.

Al Remei, el tradicional pele
grinatge marià de garrotxins, d ’O- 
lot especialment. Com que el 
temps es va portar bé i el dia va 
ser clar i solei, els prats es van 
omplir de gent i de sons, i per un 
dia l’insòlit, — per solitari i extra
vagant— , temple va retrobar la 
seva raó de ser. Que per molts 
d ’anys!

V.S .



FESTA MAJOR DE SETCASES

FONT DEL VIVER: Font semitermal, donada al poble de Setcases 
l’any 1926, per Josep Pujol i Subirós. Actualment es troba a un 
estat d ’abandó total. Seria ben vista la seva reivindicació i millora 
per part de l’Ajuntament.

A SETCASES...
—  Segons ens diu el Con

seller d ’Urbanisme de l’Ajunta
ment, Josep Comamala i Vila
nova, que apareix, en la foto
grafia, davant la Font del Re- 
plegador, properament serà 
Inaugurada aquesta font. Hom 
espera estigui acabat el cartell 
de ferro forjat que farà de rètol.

També, que està a punt 
de començar la tercera fase de 
remodelació dels carrers del 
poble. Un cop acabada, hau
rem guanyat la guerra al fang I 
a la pols.

—  Amb data 11 de juliol 
d ’enguany, la Junta d ’Aigües, 
de la Generalitat de Catalunya 
ha informat DESFAVORABLE
MENT la continuació de les 
obres del Salt de Morens, que 
pretenia construir HEDATSA. 
Una altra batalla guanyada. I... 
dos rius més salvats.

crònica de miquel perals

FESTA MAJOR DE SETCASES.- Festes de Sant Miquel.- Tres moments de la processó, amb acompanyament 
d ’orquestra. Al mig de la Plaça els músics s ’aturen i entonen «El Villancicu», un cant local molt antic.

FESTA MAJOR DE SETCASES - Festes de Sant Miquel.
Dos moments de les sardanes del matí. (A la tarda plogué, i calgué 

ballar-les a cobert).
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EL FEMER DEL PONT D’ABELLA

Des de fa un temps la rodalia 
del pont d ’ABELLA s’ha convertit 
en l’abocador de tota la mena 
d ’estris inútils de les nostres 
cases. Malgrat la prohibició que hi 
existeix continuem fent d ’aquest 
paratge un focus de contaminació 
ambiental i una imatge de deixa
desa i brutícia que no es corres
pon amb el nostre poble.

Agustí Solà Sague

NOTÍCIA
DE

TREGURÀ:
per

A lbert
Rigalt

Sembla que per fí ós immi
nent la col·locació de la valia pro
tectora a la perillosa carretera que 
mena al poble. Al mateix temps 
està previst arrenjar les esllevissa- 
des que hi ha a la mateixa.

També està previst fer una 
repassada a fons de la pista de 
Pardines, que, com es va fer 
ressò EL PONT NOU en el seu 
darrer número, pel seu mal estat 
creava serioses dificultats als 
practicants del parapent en ser el 
camí que condueix al lloc de llan
çament.

CONFITERIA 
PASTISSERIA

PUJOL
Perruqueria DONA - HOME

Carrer del Rec, s/n 17869 SETCASES (Girona)

València, 1 Tel. 74 01 22
CAMPRODON

Llibreria
Perfumeria
Objectes per regal
Servei de T ax i_________________

M A R I A

A vin g u d a  d e  la Va ll ,  8 T e l .  7 4 7 0 3 5  
1 7 8 6 4 - S A N T  P A U  DE S E G U R IE S

Can
RESTAURANT

ESPECIALITATS 
EN CUINA TIPICA 

DEL PIRINEU

LA ROCA - V ilallonga de Ter
Tel. (972) 741276
(Girona)
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CR Ò N IC A 

D’ESPINAVELL ’91
TRIA DELS MULATS

Una multitud incontrolada de 
gent es va reunir, un any més, en un 
marc que acostuma a ser tranquil; vi
sitat de tant en tant per algú que de
sitja veure com és de meravellosa 
una natura sense desperfectes; però 
el dia 13 d'Octubre, Espinavell, can
via de cara, passa a tenir les caracte
rístiques d’una gran ciutat: moguda, 
badzegades, cops, crits, eufòria,... 
tan sols per veure un grup molt reduït 
de bestiar que baixa de la muntanya 
on ha passat l’estiu (la muntanya 
francesa de Rojà, a la que ja havia 
fet esment en un número publicat an
teriorment). S’ha de dir, però, que 
abans aquesta tria no era coneguda, 
no hi havia ningú més que els page
sos de Molló, Espinavell,... i dels vol
tants i algun mercader per fer nego
cis amb el bestiar. D’espectadors hi 
havia la gent de Molló, Espinavell, 
algun jubilat sense feina per fer, la 
mainada de l’escola, i algun badoc 
més que volia veure l’espectacle, per
què era realment un espectacle; hi 
havia molt més bestiar que ara, era 
encisador de veure, el nerviosisme 
d’aquells animals i la fúria amb què 
baixaven per aquell camí que dóna al 
riu, era increïble com impactava el 
contacte dels animals amb l’aigua i 
un o altre hi feia alguna remullada.

Però, ara, és molt diferent. Po
dríem dir que hi ha molts badocs, per 
contemplar un nombre petitíssim de 
bestiar. Es diu que la gent segueix la 
massa, i és ben veritat, on va un, van 
tots.

S’ha de dir, però, que des de fa 
un parell d’anys, hi ha més gent a la 
Tria perquè la diada s’escau en un 
dia festiu, aleshores la gent aprofita 
per anar-hi perquè els han dit que 
era molt bonica.

Una vegada el bestiar s’ha ins
tal·lat a l’esplanada de les Planes, 
abans que cadascú faci la Tria i se’ls 
endugui, les autoritats, que no són 
poques (Governador, Canceller d’A
gricultura i ramaderia, alcaldes de 
municipis remarcables...) concedei
xen premis a diferents animals se
gons les qualitats que presenten.

Era un diumenge, i els passants 
havien de tornar a casa... no m’ha
gués agradat estar enmig del bullit 
aquella hora, va haver de ser una 
cosa mai vista.

Elena Llongarriu

NOVES INSTAL·LACIONS 
A VALL TER

Durant tot el mes d ’agost i 
setembre, han continuat les obres 
per a la instal·lació del nou tele- 
cadira i per l’anivament artificial 
de tota la pista de l’estadi. Sens 
dubte que aquesta millora ha de 
suposar un rellançament de l’es
tació de esquí a la Vall, posibili- 
tant que aquesta estigui oberta 
tota la temporada. Segons ha 
pogut conèixer «EL PONT NOU», 
la inversió supera amb escreix els 
400.000.000 de pessetes. D’altra 
banda, aquest estiu s’ha pogut 
apreciar que en les pales de bar- 
quins la replantació de gespa no 
ha estat inútil. Seria doncs reco
manable, fer-ho extensiu progresi- 
vament a totes les pistes de l’es
tació.

MORT DE L’ALCALDE 
DE PRATS

Recentment ha mort en 
Josep Albert, alcalde de Prats i 
Conseller General del Cantó, 
—vegeu entrevista núm. 5 del 
PONT NOU— . Des d ’aquí mani
festem el nostre condol a fami
liars, amics i pratencs en general.

HEM SENTIT PELS 
QUATRE CANTONS

— Que a la festa de Rocabru- 
na, la pluja va portar les sardanes 
a l’interior del local acabat d’inau
gurar i els decibelis que generà la 
cobla dins un espai tan reduït van 
fer esgarrifar a més d’una oïda 
poc curtida en les discoteques de 
la Vall.

— Que com que a la mateixa 
festa algunes personalitats que hi 
assistiren van tornar escaldats i 
amb fang fins els genolls, l’equip 
de govern de l’Ajuntament de 
Camprodon s’ha afanyat a aprovar 
la pavimentació del carrer que 
condueix al nou flamant local so
cial.

— Que molts no entenen com 
l'alcaldable Aubín Roca de Prats 
ex recaptador d’impostos tingui 
possibilitats electorals, de bon 
segur que aquí amb un tal currícu
lum a lo més que podria aspirar 
és a «càrrec a Madrit».

— Que a la recent votació de 
millor població turística de Cata
lunya, Camprodon va guanyar de 
manera aclaparadora perquè la 
majoria de votants devien d’ésser 
senyores.

— Que els mascles de la Vall 
segueixen amb un alt ranquing de 
valoració entre les femelles que 
ens visiten. Deu ser per allò del 
exotisme un xic primitiu de l’indí
gena.

— Que per la via de l’incre
ment del turisme femení també en 
podríem millorar la desitjada quali
tat, o no?

— Que les dones de la Vall 
no estan gaire d’acord amb res de 
tot això.

— Que... hem sentit moltes 
coses més que encara no ens 
atrevim a contar.

— Que esperem que la tria 
de les bandes de música aleman
yes per tal d’amenitzar l’entrega 
del premi «CAMPRODON, MI
LLOR POBLE DE MUNTANYA/ 
91» no sigui premonitori de nous 
aires que procedents de centre- 
europa es disposin a acompassar- 
nos a tots... seria molt aburrit!

— Que tampoc a la Vall, la 
Guardia Civil no es va poder estar 
de manifestar el seu particular zel 
sancionant algun vehicle que pas
sejava cofoi la Gl a la matrícula.
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esports

LA PARRA 
FUTBOL 
SALA 

BON INICI !
L’Equip de Futbol-Sala La 

Parra, no podia començar mi
llor la temporada, va derrotar a 
domicili el Aiax F.S. per 6 a 
10 .

La llàstima és que essent 
l’equip de joves la majoria de 
Camprodon, el nostre poble no 
disposi d ’una pista reglamentà
ria per poder fer les competi
cions i s ’hagi de desplaçar a la 
pista de Sant Joan de les Aba
desses.

Equip de Futbol Sala Camprodon La Parra que competeix en el Grup 
de Primera Nacional B. Composen la plantilla: Francesc Molas i Bat- 
chilli, Antoni Grassiot i Velasco, Jesús Luengo i Torrent, Josep 
Sala i Pulí, Pere Formatger i Marcer, Ramon Moret i Roqué, Josep 
Monturiol i Perpinyà, Gerard Miró i Surinyach i Carles García i 
Soldevila.

Els entrena en Francesc Romero i Castro auxiliat per en Joan 
Floyo i Blàzquez.

J.F.

VOLTA CICLISTA A L’EMPORDÀ
VALL TER 2000 ha estat un 

altre any, final de l’etapa Reina de 
la Volta a l’Empordà.

La 30a. Volta a l’Empordà de 
ciclisme, va passar per Camprodon 
cap a les tres de la tarda del dia 
11 d’octubre congregant-se, entre 
els Quatre Cantons i el Planet mol- 
tíssima gent ja que, uns anaven a 
la fàbrica, els estudiants estaven 
esperant l’hora de començar la 
classe i, molts botiguers obrien les 
botigues.

L’etapa reina de la XXX Volta 
Ciclista a l’Empordà, va servir per a 
situar de líder aquell dia al corredor 
basc Josep Lluís Ortego. Va ser 
una etapa duríssima: primer per
què la tramuntana bufava de valent 
per les terres de ¡’Empordà, la lluita 
fou aferrissada. Nou homes, entre 
ells el fins ara líder Tinivella, arri
baren a tenir quasi quatre minuts 
d’avantatge però, a mesura que la 
carrera s’acostava a la muntanya, 
l’escapada va perdre força. El pri

mer pas difícil, el Capsacosta, ana- 
van al davant: el suís André Wernli i 
l’holandès Koops i el guanyador de 
l’any passat Vicent Suillot. L’esca
pada es mantigué fins a Setcases, 
on començaven les rampes de Va- 
llter. Fou Gilabert el que primer 
atacà atrapant i superant als esca
pats. Mentrestant, ja havia engegat 
el «turbo» Josep Lluís Ortego. Amb 
una ascensió extraordinària, fou 
superant a tots els seus predeces

sors, guanyant l’etapa i col·locant- 
se líder de la classificació general, 
davant del seu company López 
que es posà a 1 ’12” .

Les diferències, actualment 
són importants i és d ’esperar que 
es cumplirá la tradició: El que 
guanya Vallter és el guanyador de 
la Volta a l’Empordà.

J.F.

Thierry Ferrer, al pòdium de Vall Ter



esports

FUTBOL

RESULTATS DELS EQUIPS DE LA VALL 3a.R.Els equips de futbol de la 
nostra Vall: el Camprodon i el Vi
lallonga que juguen en el III Grup 
de Tercera Regional després de 
quatre partits jugats, el Vilallonga 
es manté a la segona posició em
patat de punts amb el primer 
classificat: el Borgonyà. El Cam
prodon ocupa la setena posició 
amb 4 punts.

Els resultats han estat 
aquests:

CAMPRODON
1r. partit perd al camp del 

Borgonyà per 4 a 2.

2n. partit guanya a casa amb 
el Rupit per 4 a 3.

3r. partit perd al camp del 
Campdevànol per 2 a 1.

4t. partit guanya a casa amb 
el Rodenc per 4 a 0.

VILALLONGA
1r. partit guanya al camp del 

Rodenc per 0 a 5.
2n. partit guanya al seu camp 

a La Gleva per 4 a 3.
3r. partit, perd al camp del 

St. Bartomeu per 2 a 1.
4t. partit guanya a casa amb 

la Sora per 4 a 2.
J.F.
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ESPORT ESCOLAR
EN LATO DEIXA 

L’ESPORT ESCOLAR
En «LATO» deixa l’esport 

escolar. En Pere Busquets, el 
que tothom coneix per LATO 
(nom d'un gran jugador Sud- 
americà) deixa l’esport escolar 
per a dedicar-se al seu ofici: 
PASTELER. EL PONT NOU 
comprèn la seva situació i 
agraeix la seva col·laboració 
pels seus escrits a la nostra Re
vista.

Esperem que la seva tasca 
no quedi estroncada i, animem 
als membres responsables de 
l’Associació APA faci els esfor
ços necessaris perquè la quitxa
lla, tan il·lusionada pels campio
nats de bàsquet i sobretot de

DR. ROBERT B

futbol-sala on competien regu
larment, tinguin continuïtat.

Desitgem trobin la persona 
que pugui continuar amb aques
ta difícil i, mai del tot reconegu
da, feina.

A darrera hora ens assa
bentem que l’equip de futbol- 
sala infantil, que l’any passat ho 
va guanyar tot continuarà jugant 
gràcies —fonamentalment—  a

ELS PI NETS DE ST. PAU

l’interès i iniciativa dels joves ju
gadors que s’han bellugat de 
valent. Un excel·lent per aquests 
nois que ens demostren que 
quan una cosa es vol de veritat 
no hi ha obstacle insuperable.

Arbitrarà aquesta categoria 
en... Pere Lato!

J.F.



xerrem amb:
— Fem història: Després de 

vuit anys al poder a Campro
don, es va produir una inflexió 
i els socialistes van perdre la 
confiança de l’electorat. Les 
causes, molt diverses, han 
estat prou analitzades; ara bé 
en quina mesura li sembla que 
hi podrien haver contribuït les 
males relacions institucionals i 
em refereixo concretament a 
la molt sonada plantada que 
vostè li va dedicar al president 
Pujol en la seva visita a Cam
prodon?

—  No ho crec, en primer lloc 
si no vaig ser present als actes 
amb el president és perquè no 
em va anunciar la seva visita, 
cosa que sí va fer amb altres al
caldes de la comarca, jo vaig 
pensar que això era un menys
preu en el context d ’una visita 
que era electoralista i per això no 
hi vaig assistir. La pèrdua de les 
eleccions va ésser fonamental
ment pel lògic desgast de vuit 
anys de govern en un moment en 
que les condicions econòmiques 
no eren gens favorables.

— D’aquells temps recor
dem els aparcaments i fires 
sobre la malmesa gespa del 
passeig Maristany, la permissió 
de fer-hi apartaments propi
ciada pel pla general... Com 
si hi hagués hagut un preme
ditat abandonament en pla 
progre d ’una àrea que era 
cosa de passats senyors, en 
certa manera símbol local del 
franquisme.

—  La fira la va decidir la 
Mancomunitat i ho vam autoritzar 
perquè va semblar que era una 
cosa important. Se’ns ha dit molt 
que no havíem cuidat els arbres, 
jo vaig fer venir jardiners i ens 
van dir que no s ’havien de tocar. 
La gespa no creixia pels arbres, 
finalment s ’han tallat i no ha pas
sat res cosa de la que me n’ale
gro. Els apartaments, la gent els

14

Berta Badà i Salzelles, co
neguda popularment com la 
Berta, va néixer a Perpinyà 
el 19 de maig de 1931. Allí 
va estudiar el secundari 
(equivalent al nostre batxi
llerat). Una volta acabat va 
fer de mestre de pàrvols a 
una escola privada i més 
tard va entrar a treballar a 
una Caixa d’Acció Social 
fundada pels obrers d’elec
tricitat de França. Es va 
casar jove, als 20 anys, i va 
venir a Camprodon. Aquí ha 
fet classes de francès i ha 
ajudat al seu home al des
patx i en la venda de mate
rials. Militant del PSC, el 79 
va ésser proposada com a 
cap de llista a les eleccions 
municipals, la qual cosa la 
va portar a l'alcaldia per un 
període de 8 anys.

Profundament coneixe
dora dels entrallats d ’inte
ressos que mouen la políti
ca a la Vall, amb el seu ta
rannà senzill i a l’ensems 
sensible, ha anat contestant 
amb seguretat les preguntes 
que des del PONT NOU li 
hem adressat.



ha criticat i en canvi ha tolerat al
tres coses, jo no ho veig tan greu.

— Com valora la gestió de 
Convergència i Unió d ’aquests 
darrers anys?

— No es pot valorar positiva
ment. D’entrada nosaltres està
vem decidits a treballar pel poble 
però se’ns va menysprear i igno
rar, cosa que es continua fent ara 
i no és gens agradable. A més jo 
pens que s ’ha treballat i s’han fet 
coses més aviat pels interessos 
particulars i jo crec que a un 
poble tots els veïns han d ’ésser 
iguals. D’acord que es faci dema
nar permís per fer una sala de 
bany, però si un, sigui qui sigui fa 
una cosa més gran amb més raó 
ha d ’obtenir el permís abans de 
construir, com la fàbrica de can 
Roqué per la qual es va demanar 
permís quan estava completa
ment acabada I no s ’ha fet ni la 
urbanització ni la reparcel·lació ni 
res.

— Iniciativa, els va fer la 
guitza?

—  Deixant ben clar que te
nien tot el dret de presentar-se, 
—tant se val, ells i altra gent—  jo 
crec que sí, bona part dels seus 
vots haguessin vingut cap a no
saltres.

— El fet d ’anar com  a cap  
de llista el seu fill podria haver 
perjudicat la candidatura per 
allò de, l’ombra d ’una saga 
familiar am b vocació  de 
manar perpetuant-se en el 
poder?

—  Jo crec que no. A nivell in
tern cada vegada s’han consen- 
suat les candidatures entre tots, 
va resultar ser l’Esteve Pujol com 
hagués pogut ser qualsevol altra 
persona. A nivell de poble tampoc 
ho crec, perquè l’opinió que la 
gent té de nosaltres crec que és 
d ’honradesa, diferent seria si ha
guéssim fet una màfia, però no
saltres no hem anat mai per cap 
interès ni per cercar cap lloc de 
treball.

— Després de la derrota 
electoral els socialistes amb  
un sentit patriòtico-local que 
us honora, vau anar a ce le 
brar-ho amb una costellada a 
la font de Sant Patllari?

—  En primer lloc he de dir 
que la derrota no va ser tan gran, 
deu vots de diferència són molt 
poca cosa i qui realment va per
dre molts vots va ser Convergèn
cia. Tant se val que no vam anar 
a celebrar-ho, vam anar a trobar- 
nos i a passar una bona estona 
junts, cosa que hem fet sempre, 
també el 87.

— Després de la cèlebre 
cleca del carrer València 
—que no la de G ilda— hem 
encetat a la Vall una nova 
manera de fer política?

—  Jo crec que no, crec que 
allò va ésser una cosa espontà
nia, no pensada. Devia estar 
força enfadada per les crítiques 
rebudes tant a ella com al fill. Ara 
bé s ’ha d ’acceptar la crítica 
— només faltaria—  però és clar 
que de vegades és segons com 
te trobes, crec que va ser un mo
ment de geni i cadascú té el seu 
caràcter. Però potser això li hau
ries de demanar a ella...

— Dels cacics, què?
— Sempre n’hi ha, pocs 

però, i tant que n’hi ha!

f  JO CREC QUE SI QUE 
INICIATIVA ENS VA FER LA 

GUITZA

— Aquest mes al PONT 
NOU parlem d ’equipaments 
esportius, quins li sembla que 
falten a la Vall?

— Un pavelló que cumpleixl 
totes les condicions, perquè el 
que tenim ara no les té. Si se’n 
pot fer un de nou millor i si no ei
xamplant aquest, cosa que en 
principi sembla difícil però això 
seria una qüestió tècnica.

t TANT QUE N’HI HA DE 
CACICS, POCS PERÒ N’HI HA

Des de la perspectiva que 
li dóna la seva experiència 
política. Com veu el futur de la 
Vall, especialment en el dua
lisme turisme-medi ambient?

Quan vam fer el pla general 
ja se’ns va plantejar fer un pla in- 
termunicipal però Llanars es va 
deslligar completament. Al nostre 
terme ja es pretenia donar res
posta a tot això i es preveien una 
sèrie de plans especials, que de 
moment, no veig que es desenro
tllin. L’important és que es cons
trueixi d ’acord amb el que deter
minen els plans i no com s’està 
fent. Nosaltres ens vam trobar 
que fent respectar el pla general 
alguns promotors se n’anaven a 
construir a altres pobles de la Vall 
on feien el que volien, certament 
això ens va perjudicar perquè ens 
tocava fer el paper de dolents.

LES DONES HAURIEN DE
PARTICIPAR MÉS EN POLÍTICA

 .........

— I ja finalment, què hi 
voldria afegir?

—  M’agradaria que les dones 
s ’engresquessin a participar en 
política, que també serveixen per 
aquesta activitat. En principi a mi 
també em va costar assumir 
aquesta responsabilitat, — durant 
la campanya em semblava que 
estava en capella— , però després 
no vaig tenir cap dificultat pel fet 
de ser dona ni amb el Consistori, 
ni amb la gent del poble. Les 
dones s ’haurien d ’animar però cal 
que a casa trobin ajuda, vulguem 
o no ens han condicionat per ser
vir i això és una dificultat a supe
rar.

X.S.

|
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muntanya

PASSEJANT PER LA VALL
Les Dous de Fabert

Fabert, veïnat que pertany al municipi de 
Molló i que no té gaire més d ’una dotzena de 
cases, és força desconegut pels visitants de la 
Vall i fins i tot pels seus habitants. Dos Km. des
prés de Moiió i passat el trencant d ’Espinabell, 
arrenquen la pista i l’antic camí de ferradura que 
hi menen.

A Fabert s ’hi respira aquella pau que tantes 
vegades hom desitja trobar. Tota la Vall, plena de 
racons encisadors, combina suavitat i placidesa.

Caminar fins les Dous i enfilar-se després 
dalt la carena que uneix Coll d ’Ares i Costabona, 
ofereix la possibilitat de conèixer el bell naixe
ment d ’un riu i contemplar una esplèndida pano
ràmica muntanyenca.

Els que tinguin més ganes de caminar poden 
atançar-se fins la Torre de Mira (vegeu el PONT 
NOU, núm. 5), retornar a Fabert per Coll Pregon i 
Espinabell o arribar-se a la Presta o Prats de 
Molló. De totes aquestes possibilitats ja en parla
rem, si s’escau, en una altra ocasió.

Esteve Amigó
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coneguem millor:

Pere Busquets, responsable

aquests darrers anys de l’esport 
escolar, ha aconseguit motivar la

mainada i portar-los als primers 
llocs de les competicions. Ara les 
eternes mancances i deixadeses 
l’han portat a deixar les responsa
bilitats que tan apassionadament 
havia assumit, cosa que tots ple
gats lamentem.

Data naixement: 30-11 -55. 

Professió: Pastisser i entrenador. 

Aficions: Música i cine.
Esports: tots.

Cantant: Bruce Sprinsting.
Diari: El País i El Periódico.

Plat: Carn d ’olla.

Beguda: Tots els sucs de fruita. 
Personatge: Gorbatxov. 
Programa TV: Els referents a fil
moteques de cine.

Polític: Mandela.
Viatge somniat: EE.UU.
Per refrescar-se, riu o piscina: 
Riu.
Lloc de vacances: Camprodon.

Biquini o top-less: m’és indife
rent.

Què fa falta a la Vall: Constàn
cia i ganes de treballar.
Què hi sobra a la Vall: l’Enveja.

UN URBANISME AL SERVEI DE LA VALL
La xerrada del «Coneguem millor» amb en Pere Busquets, ens porta a comentar la problemàtica de les ins

tal·lacions esportives a la Vall. Ell sembla que ho té molt clar i ens afirma: «... a m b  aquest c lim a  s’ha d ’anar 
a aconseguir espais coberts. L’a c tua l p ave lló  no està p repa ra t per a  res, no té  les m ides m ínim es per 
fer c a p  tipus de  ca m p io n a t. El nou Pavelló hauria  d ’ésser m ancom unat, no té  perquè  estar a  C a m p ro 
don, s’haurien de  posar d ’a c o rd  tots els pob les i fe r-lo  a  un lloc  idoni...»

Així sobre el paper tot sembla molt clar. La majoria d’alcaldes estan d’acord amb la necessitat d’afrontar 
unes instal·lacions mancomunadament. Pavelló, p isc ina  co b e rta  i c a m p  de  futbol, difícilment poden estar a 
l’abast dels pobles petits i mai les condicions objectives han estat — i difícilment estaran— millor, amb tots els 
governs municipals del mateix color polític i els Plans d’Ordenació en periode de revisió o modificació. Això per
met abordar la qualificació de terrenys amb criteris urbanístics, deixant de banda la problemàtica del bon amic 
de torn que sempre està a punt de presentar una brillant iniciativa que, inexorablement comportarà la requalifi- 
cació de terrenys, i naturalment molt positiva... per a la seva butxaca.

Aquest repte afecta especialment Llanars i Camprodon, aon deixant-se de recels històrics, haurien d’abor
dar la Ordenació de la plana que els uneix, en benefici propi i de tota la Vall, fent que l’urbanisme no sigui ni 
de Llanars ni de  C am prodon , si no de la Mancomunitat.

V.S.

CONSTRUCCIONS Especialitats
Til en peix
J^jRANCESC Restaurantí AROLA

\ ___ ^ LA M UR ALLA
C/Josep Morer, 24

Telf. 74 02 97 - 74 12 69 Catalunya, 13 - Telf. 74 09 00
17867 CAMPRODON 17867 CAM PRODON



QUIN EQUIPAMENT ESPORTIU LI FALTA AL SEU POBLE? 
QUINS EQUIPAMENTS TROBA QUE A LA VALL 
S’HAURIEN DE FER MANCOMUNADAMENT?

Domingo Pairó, a lcalde de 
Camprodon. A curt termini el 
pavelló, que suposo que acaba
rem remodelant l’actual, i un nou 
camp de futbol. També s ’ha de 
menester una piscina coberta que 
aquesta es podria fer a nivell de 
mancomunitat i fins i tot així és 
de difícil viabilitat. Tampoc hem 
d’oblidar que el Pla Comarcal pre
veu una pista d ’atletisme al Ripo
llès.
Sr. Joan Pastoret i Sau. (Molló). 
Actualment al nostre poble es 
construeix un Pavelló Poliesportiu 
que, crec cobrirà les necessitats 
esportives. A nivell de Mancomu
nitat crec que seria molt conve
nient i necessària la construcció 
d ’una piscina coberta.

Jaume Vila. Ex alcalde de 
Sant Pau. A Sant Pau estem 
força bé, tenim el pavelló i a l’es
cola que fan hi ha pista esportiva. 
A mig termini faltaria un camp de 
futbol una piscina i pistes de ten
nis.
Sempre he cregut que hi ha uns 
equipaments que s ’han de fer 
mancomunadament per exemple 
una piscina coberta. Fa anys que 
ja ho vam proposar però malgrat 
haver-hi molta subvenció el man
teniment era molt costós.

Sra. Anna Nogué i Vila.
(Setcases). A Setcases no tenim 
res, i crec que seria molt impor
tant disposar d ’un camp de futbol 
o un pavelló. Una bona pista de 
gel perque a la tarda els esquia
dors i els del poble en podessin 
gaudir.

Andreu Giralt. A lcalde de Vila
llonga. A Vilallonga tenim quasi 
de tot, ens aniria molt bé un siste
ma que pugés la temperatura de 
l’aigua de la piscina un parell de 
graus, especialment després 
d ’una tronada.
Mancomunadament s ’hauria de 
fer un Pavelló Poliesportiu regla
mentari.
Sr. Jordi Fontdecaba i Garde- 
lla. (Llanars). Falta un bon camp 
de futbol i pistes de tennis per a 
tothom. Una bona piscina cober
ta.

Francesc Molas. Alcalde de 
Setcases. Aquí no tenim res i 
ens hauríem de renovar una 
mica. Tenim un lloc que és la 
closa que té l’Ajuntament a tocar 
el riu, però abans s ’hauria de fer 
el mur.
Mancomunadament s ’hauria de 
fer el Pavelló Poliesportiu.

Francesc Solé. A lcalde de Lla
nars. A Llanars hauríem de me
nester una pista poliesportiva i a 
la llarga un camp de futbol. 
Mancomunadament s ’haurien de 
fer un Pavelló poliesportiu i un 
camp de futbol, perquè aquests 
pobles tan petits difícilment ho 
podran aconseguir.
Sr. Joan Campayo i Peralta. 
(Taxista comarcal). A Llanars jo 
crec que hi fa falta un bon camp 
de futbol. A la Vall, un bon pave
lló que reunís les condicions ne
cessàries per a poder practicar 
tots els esports.
Sr. Josep Soler i Palmerola.
(Sant Pau de Seguries). A Sant 
Pau ens falta sobretot una piscina 
pública i un camp de futbol. A la 
Vall crec que seria molt necessà
ria una piscina coberta.

f f P

Josep Morer. A lcalde de 
Molló. A Molló estarem aviat 
força equipats, el poliesportiu ja 
està en marxa i gimnàs ja en 
tenim, ens faltaria una piscina i 
un camp de futbol.
S ’hauria de fer mancomunada
ment una piscina coberta i un 
camp de futbol reglamentari, i 
això jo ja ho vaig plantejar perquè 
un poble no ho pot mantenir, i en 
prou feines la Vall.



opinió
QUÈ CREU QUE SERIA MILLOR PEL POBLE: 

ARRANJAR L’ACTUAL PAVELLÓ O 
CONSTRUIR-NE UN DE NOU ALS TERRENYS 

DE CAN PASCAL?

CRONICA 
DE PRATS

per
Josep Dunyach

Pere Ignasi Isern Pascal. La
construcció d ’un complex esportiu 
a les rodalies de la població con
tribuiria a potenciar l'educació físi
ca en els nostres Infants i a satis
fer les necessitats esportives de 
tots els vilatans. L’arranjament 
d ’una part de l’actual podria servir 
de sala de gimnàstica per el nos
tre centre Dr. Robert.

Marta Plujà Calderón. Pellete
ría. Donat que a Can Pascal ha 
d’haver-hi una zona esportiva el 
faria allà i destinaria l’actual a 
aparcaments.

Antonio Soler Planella. Esports.
És millor fer-lo nou. Les repara
cions mai faran que es cobreixin 
les necessitats. L’únic avantatge 
de l’actual és que està a dins del 
poble.

Mercè Fonts Matute. No edifica
ria més a Can Pascal. Ja se n’hi 
han fet massa de coses. Si no re
sulta massa costós arranjaria l’ac
tual.

Francesc Pagès. En Caireta.
Adobaria el vell. És de més bon 
arribar. La gent a Can Pascal no 
hi aniria tant.

Josep Coma Ramos. Fotògraf.
El deixaria on és, reformat. El
tenim més a mà.

Núria Casademont. Jo el faria

totalment nou. A Can Pascal seria 
més gran i més modern.

La sobtada mort de l’alcalde 
Josep Albert portarà com a conse
qüència la celebració d'eleccions els 
dies 3 i 10 de novembre —primera i 
segona volta—, elecció que també 
comporta la de Conseller General. 
Pels amics del Ripollès que ho des- 
coneixin la vila de Prats es cap del 
Consell General del Cantó de Prats 
de Molló i el seu alcalde era Conse
ller General. Aquest càrrec per qües
tions d'àmbit es podria comparar amb 
el de President de la Mancomunitat 
de la Vall de Camprodon, encara que 
aquí, el Vallespir, el Cantó forma part 
de l’estructura administrativa i la 
mancomunitat es voluntarista.

Formen el Cantó de Prats, 
—com a la Mancomunitat— sis muni
cipis:

Prats, Sant Llorenç de Cerdà, 
Lamanera, Serrallonga, Costuges, 
El Tec.

Si es confirma la candidatura 
d'Aubin Roca, sembla que a Prats 
n'hi haurà prou amb una sola volta. 
El senyor Roca encara que fill d'Arlés 
i ex recaptador d’impostos és casat 
amb una pratenca, ha fet tota la ca
rrera aquí és molt considerat i cone
gut per la seva activa participació en 
diferents associacions.

HOMENATGE A  
FRANCESC M A C IÀ

Segon retrobam ent ca ta là  
de Prats de Molló

Al mes d’octubre de l’any passat, 
la Vila de PRATS DE MOLLÓ - LA 
PRESTA va organitzar una festa 
d’homenatge al President FRAN
CESC MACIÀ, i als voluntaris cata
lans, a fi de recordar la gesta d’a
quests herois qui volien alliberar CA
TALUNYA del jou del dictador 
PRIMO DE RIVERA.

Aquesta festa de RETROBA
MENT CATALÀ fou, un èxit complet, 
i tots els participants, i particularment 
els oficials, i la delegada de la GE
NERALITAT varen fer el vot que 
aquesta festa esdevingués anyal.

Encapçalats pel FOMENT DE LA 
SARDANÀ, són 6 agrupacions del 
poble qui han decidit de prendre el 
relleu i d'organitzar el segon RETRO
BAMENT CATALÀ de PRATS DE 
MOLLÓ, el dissabte 2 i el diumenge 
3 de novembre del 1991.
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Desvetllem el p assa t... (3)
per llorenç birba

No hi ha dubte que el Pont Nou i el campanar de 
l’església de Sant Pere formen el conjunt monumental 
més característic que distingeix la nostra vila. Són 
dues obres ben importants però que no tenen res a 
veure l’una amb l’altra. És ben evident que les fun
cions d ’una església són ben diferents que les d ’un 
pont, però no em refereixo precisament a això, sinó 
que, com a obres medievals, no són d ’un mateix 
segle.

No sé amb quina base es féu constar en uns In
dicadors de la vila: Pont Nou - segle XII. L’origen de 
la vila té relació amb el monestir I el primer nucli nas
qué I cresqué al seu voltant. La comunitat benedictina 
edificà al segle XI una església a Santa Maria per a 
les funcions parroquials de la població. Aquella esglé
sia no era gaire lluny de l’actual i com a cosa normal, 
l’església, pràcticament, era sempre al centre dels po
bles. La vila de baix s ’originà posteriorment; probable
ment començà al castell a finals del segle XII. Però la 
importància que adquirí la vila fou a partir de mitjan 
segle XIII, quan l’abat la cedí al Rei, Jaume I, i la 
constituí en cap de vegueria. El primer centre religiós 
de la vila de baix fou l’església de Sant Nicolau, al 
castell, que es reservà l’abat quan la vila passà a do
mini reial. Un segle més tard vindria la comunitat del 
Carme.

Amb el que acabo d ’exposar, he volgut demos
trar que pel Pont Nou no es pot justificar aquella anti
guitat fora del centre vital de la població; per altra 
part, no és en un pas obligat a través d ’un engorjat 
del riu en un camí important i la seva estructura és 
ben característica d ’entrada a un centre fortificat. És 
molt probable que les muralles es degueren iniciar a 
partir del castell I ja en el segle XIII. I també cal tenir 
en compte que, com a plaça forta, Camprodon tingué 
la màxima importància al segle XVII.

El nom ja justifica que en substituïa un altre, el

vell i, en aquest sentit ho vaig llegir, fa anys, en un in
ventari de l’arxiu del Monestir, del segle XVII. Mossèn 
Gibrat a «L’Abadia de St. Pere de Camprodon» cita 
dos pergamins que fan referència al «Pont Nou», l’un 
de finals del segle XIII i l’altre de començaments del 
XIV. El Dr. Miquel Oliva el considerava del catorze. 
Independentment de tot això hi ha un altre factor a 
tenir en compte; el terratrèmol de 1428. Si ja hi era i 
no va caure, hagué de quedar molt afectat. Les po
ques notícies que es tenen són d'un gran incendi que 
cremà moltes cases, cent morts, grans desperfectes a 
l’església de Sant Pere i el claustre enderrocat. Com 
van quedar els ponts? Després del desastre, segura
ment, se’n degué construir algun de nou.

En aquests darrers quaranta anys s’han fet 
obres, en dues vegades, que han alterat l’aspecte an
terior de la torre. S ’abaixà les parets a cada costat 
del pas d ’entrada al carrer de sota el rellotge, primer 
amb un acabat emmerletat, com de cartell, i una es
pècie de merlets molt alts als quatre angles de dalt la 
torre; també una cosa semblant als angles del mata- 
cà sobre l’entrada i s ’hi féu una espitllera al mig que 
no hi era. Es reduí un contrafort que descansava 
sobre la muralla i s’hi hagué de fer una cartela de su
port en suprimir la resta de muralla que l’aguantava. 
L’escut que s ’hi veu no hi correspon i s’hi posà ales
hores. Degué sortir de la muralla o del portal de l’AI- 
bareda. Posteriorment s ’han suprimit els merlets però 
no l’espitllera que s ’hi van inventar i el cim de la torre 
ha quedat llis, quan en realitat hi havia existit un aca
bat semblant a la torre del rellotge, amb unes bases 
piramidals truncades i unes boles al damunt. Sense 
les boles és com es pot veure en fotografies d ’abans 
de la guerra civil.

iJm^rrkMrrTLi
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salut les festes

per
Jaum e Iglesias 

I Solà

EL PLAER DE MENJAR 
COLESTEROL

L’excés de colesterol en la 
sang afavoreix la formació de di
pòsits de greix a les parets de les 
artèries. Aquests dipòsits dificul
ten la circulació de la sang i són 
motiu de malalties del cor i de la 
circulació. L’excés de colesterol, 
el tabac, la hipertensió, l’obesitat i 
sedenterisme són factors de risc 
decisius en les causes de malal
ties cardiovasculars. Una alimen
tació adequada, que disminueixi 
l’excés de colesterol en la sang, 
és el primer pas de prevenció d ’a
questes malalties.

És convenient disminuir el 
consum de greixos animals o 
sigui, menjar menys carns greixo
ses, embotits, marisc, no més de 
3 ous per setmana i utilitzar llet i 
derivats descremats. Utilitzar oli 
d’oliva per cuinar, mai coure amb 
greixos. Es pot utilitzar qualsevol 
oli per amanir. Evitar la pastisse
ria ja que són productes amb 
quantitats importants de greixos. 
Evitar els menjars preparats i 
aperitius. És recomanable aug
mentar el consum de peix blau. 
Convenient el consum de fibra ali
mentària a través d ’amanides i 
verdures en general, fruita sence
ra, llegums, productes integrals. 
Moderació en el consum de vi, 
cervesa, cafè. No ens deixem en
vair per dietes alienes a les nos
tres. La mediterrània fa que a 
casa nostre les malalties cardio
vasculars siguin inferiors a la 
resta de països industrialitzats.

Jaume Iglésias Solà

per
Carme Alvarez

CONILL AMB PILOTILLES
Es talla el conill i es fa fregir 

en una paella un cop salat. Des
prés es posa en una cassola, de 
fang si pot ser, es ruixa de con
yac i es cou uns minuts. S ’hi 
possa una mica d'oli de fregir el 
conill, s ’hi posa ceba rallada i to
màquet, un vas d ’aigua i una 
bona picada d ’alls, julivert, atmet- 
lles i el fetje del conill que s ’haurà 
reservat. Per desfer la picada s ’hi 
posa una mica d ’aigua i s ’hi afe
geix una cullerada de farina. Les 
pilotilles son molt bones si a més 
de carn picada, alls, julivert, ou i 
pa rallat, s ’hi possen panses i pin
yons, i un cop fregides s ’afegei
xen al conill. S ’hi poden possar 
bolets del temps.

PUNTS DE VENDA
DEL PONT NOU

CAMPRODON
Vila de da lt
Anglada Telf. 740 279
Luengo Telf. 740 498
Vila de Baix
Moré Telf. 740 708
LLANARS
Ca l’Angelina Telf. 740 365
MOLLÓ
Can Bruel Telf. 740 383
SAN PAU DE SEGURIES
Can Roure Telf. 747 035
VILALLONGA DE TER
Estanc Cal Rigat Telf. 740 409
SETCASES
Ca la Núria Telf. 740 595
BARCELONA
Llibreria Ona Gran Via, 654

Telf. 318 19 79
PRATS DE MOLLÓ (Vallespir)
Maison de la Presse GUISSET

Telf. 68 89 70 40

NOVEMBRE
Per la muntanya comencen les 

grans bolrades, els marrecs del Ripo
llès, amb el fi d’escampar ben bé la 
boira, cantaven:

Boira de Sant Miquel, puja, puja. 
Boira de Sant Miquel puja cap al cel.

Boira de Sant Miquel, puja, puja. 
Boira de Sant Miquel que et daré pa I 
mel.

Aquest mes comencen les neva
des. La neu ve de Déu. Any de neu, 
any de Déu.

Tots-sants: La festa té dos aspec
tes: alegrol I xiroi el matí i greu i sever 
a la tarda. Al Ripollès es creu que la 
primera part del dia és festa pels vius i 
la segona està dedicada als difunts. La 
nota típica d’avui els panellets, les cas
tanyes, i el rosari.

El costum de visitar els difunts és 
d’origen romà i per això el cristianisme 
el va adoptar. La clarecla de Campro
don cantava les absoltes litúrgiques i 
els goigs de les ànimes en el Novenari 
d ’Ànimes del Purgatori, culte popular 
important en el costumari rural. Abans 
de l'establiment del sufragi universal, 
es començaven les eleccions munici
pals, que duraven tres dies.

El 10 de novembre La Majestat de 
Beget. Imatge de grans proporcions de 
més de dos metres d’alçària. El seu 
rostre palesa serenitat i sòbria expres
sió que el dignifica. La qualifiquen de 
finals del segle XII. La veu popular, 
però la considera més antiga i afirma 
que va arribar a Beget procedent del 
Puig de Bestrecà, on existia un mones
tir amb una església pre-romànica. La 
família Barutell tenia relacions amb el 
món oriental a través de les expedi
cions catalanes. Segons aquesta ver
sió, la Majestat procediria d'Orient.

Oh, districte de Beget, 
et deus tenir per ditxós.

Més de cinc-cents anys que adores 
la Imatge de més valor; 

de tot et deslliurarà 
sl t'apartes del pecat:

Socorreu al qui us reclama, 
Santíssima Majestat.

Que us concedeixi els dons espiri
tuals d’una comprensió profunda i de la 
seva revelació, perquè coneguem de 
veritat qui és ell; Demano a Jesucrist 
que il·lumini la mirada interior del nos
tre cor perquè coneguem a quina espe
rança ens ha cridat, quines riqueses de 
glòria ens té reservades, l'heretat que 
ell ens dóna entre els sants.

Un poble capaç de crear una de 
les meravelles del món només amb el 
bon gust, fruit de l’observació simple i 
el toc vital d'expressivitat, és un poble 
que no pot morir. Tant de bo sigui així!

Mn. Soler M artín
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Supermercat

ROTA
València, 12 Tel. 74 00 43

CAMPRODON

Servei de Taxi 
i excursions de muntanya

Tels. (972) 740867 - 741057

ELECTRICITAT
J. JUNCÀ

INSTAL·LACIONS
I ELECTRODOMÈSTICS 

C/VALÈNCIA, 59 CAMPRODON

• LLIBRERIA '  PAPERERIA
• JOGUETERIA • OBJECTES D’ESCRIPTORI

València, 17 Tel. (972)74 02 79
CAMPRODON (Girona)

BAR - GRILL - RESTAURANT
TELEFON (972) 74 07 01

CLUB DE TENNIS 
CAMPRODON

i & \Z "  peitivi
Carrer Sant Roc, 1 

Telèfon (972) 74 01 46 
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bústia

GE G l GIERONA! UNA QÜESTIÓ DE CULTURA 
O, JORDI T’ESTÀS PASSANT!

Després del lamentable 
espectacle dels polítics putxi
nel·li dient I desdlnt, I filant els 
punts i les comes de la Consti
tució. El Sr. Solé Tura ens so- 
prèn, ,— i ja no hauria d ’ésser 
així— , despenjant-se amb l’a
firmació que «las disputas na
cionalistas son nuestro pri
mer problema cultural». Que 
no es dóna compte que per la 
via trepa-pilota de repetir en 
públic lo que pensen en Gue
rra I companyia ja no pot aspi
rar cap càrrec més amunt?

Aquestes cabrioles a lo 
Hugo Sánchez abans podrien 
ser comprensibles, — de fet la 
majoria de comunistes recon
vertits n’han fet alguna per tal 
de donar credibilitat als seus

nous-poslcionaments— , però
ara sincerament, Jordi t ’estàs 
passant!.

Clar que queda allò de 
conservar la poltrona i després 
el suculent i cobejat retiro en 
un alt càrrec d ’empresa públi
ca...

Quina diferència amb el 
lúcid plantejament d ’en Josep 
Ma. Espinàs al comentar el 
Pavelló Espanyol a la fira del 
llibre de Franckfurt, o amb l’ho
nesta fermesa de l’alcalde de 
Girona Joaquim Nadal, però és 
clar, aquests no aspiren a c à 
rrec a Madrit, ni a sortir gaire 
per les pàgines d ’El País.

VERSUS
El m in is tre  de Cultura, Jord i Solé 
Tura

EL CARNET DE BOLETAIRE, 
NO ÉS TAN ESTRANY A  EUROPA

L’augment d ’afeccionats a la 
recollida de bolets i la utilització 
per alguns de tècniques de collita 
poc usuals, que l'únic que fan es 
destruir de forma sistemàtica l’e
quilibri ecològic natural, posa a 
debat si és necessari o no regular 
aquesta afecció, igual com s ’ha 
fet amb la caça I amb la pesca.

En el darrer número d ’aques
ta revista semblava una provoca
ció, plantejar l’exigència en el 
futur d ’un carnet de boletaire. 
Aquesta proposta no té res de 
novedosa, i ja són molts els paï
sos de la comunitat Europea que 
ho regulen. A Itàlia, I només per a 
citar un exemple, és un dels es
tats que tenen normatives de pro
tecció més rigoroses, on cada 
regió disposa de prohibicions dife

renciades sobre limitacions de co- 
llllta d'espècies de fongs, ja siguin 
comestibles o metzinoses. Per 
exemple en alguns llocs només 
es poden collir 2 Kgs. de bolets 
per persona i dia i mai és permès 
l’ús d ’estris en la recerca.

M’interessa fer aquest aclari
ment, ja que he vist a l’enquesta, 
que coneguts esquerranistes de 
la Vall, mantenien la no- 
necessitat de la regulació de la 
collita de bolets. Que sàpiguen 
que a Europa, i a Itàlia precisa
ment en les regions governades 
per l’esquerra, és a on més pro
tecció legal hi ha. Ja se sap que 
amb això, Igual que altres coses, 
aquí som diferents.

Jaume Rovelló i Rossinyol

AGRAÏMENT
LA FAMÍLIA SOTO, ENS 

DEMANA QUE A 
TRAVÉS DE LES 
PÀGINES DE LA 

NOSTRA REVISTA FEM 
ARRIBAR A TOTHOM 
L’AGRAÏMENT PER 

L’AJUD I COMPRENSIÓ 
QUE HAN REBUT EN 
LES DIFÍCILS HORES 

DE LA MALALTIA I 
DEFUNCIÓ DEL SEU 

ESTIMAT PERE.
ELS OUE FEIM EL 
PONT NOU, ENS 

AFEGIM AL CONDOL 
PER LA IRREPARABLE 

PÈRDUA.



els ajuntaments informen el casal

C AM PRO DO N

L’AJUNTAMENT INFORMA
Seguint amb la política 

de millora de la qualitat de 
vida, l’eix principal de la polí
tica municipal, l’Ajuntament 
de Camprodon informa als 
seus ciutadans del servei de 
recollida gratuïta de trastos 
vells, així com també de la 
recollida de vidre.

Tothom que tingui ne
cessitat d ’aquests serveis, se 
li informa:

La recollida de trastos 
es fa de la següent manera.

L’usuari ha de trucar o 
passar per l’Ajuntament i in
formar dels trastos que se li 
hauren de recollir, deixar el 
seu núm. de telèfon i quan a 
l’Ajuntament hi ha diferents 
sol·licituds es decideix el dia 
i l’hora de la recollida, i se
guidament s’informa a l’usua
ri que haurà de deixar-los on 
li sigui indicat.

Els contenidors de 
vidre estan situats al carrer 
de la Trigona al costat de 
l’Església del Carme, a la 
plaça del Dr. Robert al carre
ró de Can Roda i a la plaça 
de Santa Maria.

També es comunica a 
tothom que les persones que 
tirin escombraries al riu

seran greument sancionats.
Recordem que per un 

Camprodon més net tots 
hem de col·laborar en aques
ta tasca.

recordem que:

MANTENIR ELS 
RIUS NETS...

ES COSA 
DE 

TOTS

POLÈMICA AL CASAL 
CAMPRODONÍ

Sr. Director.
Com a rèplica a la nota que es 

publica en la passada revista amb el 
títol de «Polèmica al Casal Campro- 
doní» que afecta i tergiversa la reali
tat, permeteu-me unes breus puntua- 
litzacions. Abans que res crec que la 
font d'informació depenia ben segur 
d’algun xerrameca de cafè més que 
d'alguns socis vertaderament interes
sats en ocupar la consergeria i el ne- 
goci-bar de la nostra entitat tota ve
gada que no s'explica que després 
de sis mesos de donar-se com a un 
fet el canvi, cap ni un soci es dirigís 
a la Junta mostrant el més mínim in
terès. De totes maneres hem procu
rat fer les coses bé i quan l'anterior 
inquilí ens va notificar la seva inten
ció de deixar el local, en el tauler d’a
nuncis de la Societat vàrem col·locar 
un cartell de 40 x 30 cms. on es po
sava en coneixement de tots els as
sociats la possibilitat de llogar el 
local. Cal afegir que no era un escrit 
de lletra menuda (tipo anunci oficial 
per a passar desapercebut o lletra 
il·legible de condicions d'asseguran
ça) sinó ben neta i clara ja que els 
primers interessats en una competèn
cia era el propi Casal. Transcorregut 
més d'un mes no hi hagué cap altre 
aspirant que el que' actualment re
genta l'esmentat negoci. Seguint amb 
la nota del Pont Nou que indica que 
l'escollit fos una persona de casa i 
soci, la Junta del Casal té molt clar 
que no vol ser tractada de racista i 
considera tant vàlida una persona de 
la Vall com una de forastera i només 
posa com a condició indispensable 
que sigui soci de l'entitat i així és. 
Per tranquilitzar altres possibles 
oients i desinformats interlocutors de 
cafè els direm que mai el Casal Cam- 
prodoní ha cobrat ni un duro en els 
diversos traspassos llevat d’aquest. 
Per acabar els’hi oferirem la possibili
tat de consultar-nos directament a la 
Junta tots els dubtes que puguin 
afectar la nostra entitat i així estal
viar-nos notes aclaratòries com 
aquesta que per altra part hem escrit 
molt gustosament.

Jordi Romans Freixa 
President Casal Cam prodoní
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ÉS LA FORÇA 
ALUNYA

Catalunya no té petroli, ni or, ni grans 
extensions agrícoles, ni gaire aigua, ni tan sols 
massa quilòmetres.

Però Catalunya té gent, té la força de la 
seva gent.

Una gent que fa de Catalunya un país 
respectat, competitiu, agradable, viu cultural
ment, ple de ganes i amb un futur immens.

Sens dubte la força de Catalunya ha estat 
i és la seva gent.

1
GENERALITAT DE CATALUNYA



CONSTRUCCIÓ D’OBRES 

MOVIMENT DE TERRES

PROMOCIÓ I VENDA 
D’HABITATGES

ESTUDIS I PRESSUPOSTOS

c o n / T R ü c c i o n /  De/mo /. fl.

C/. Ferrer Bàrbara, 19 - Tel. (972) 74 09 09 
17867 CAMPRODON (Girona)

C. Josep Morer, 3 C. Barcelona, 33 
Telf. (972) 74 08 52 Telf. (972) 70 15 23 
17867 CAMPRODON 17500 RIPOLL

FÀBRICA DE MOBLES 

MARTÍ MAGRET

CAMPRODON

A O J l  M a n c o m u n ita t  Ir

S u F  VflLLDE
ite rm u n ic ip a l d e  la

CAMPRODON


